
שלום לך יקירי, 

הגדולה  שהצדקה  הדורות,  גדולי  שאומרים  מה  ומפורסם  ידוע 
והחשובה ביותר שאפשר לאדם לעשות - היא הצדקה לעני בדעת, 
דהיינו לתת צדקה למי שהוא עני - לא מבחינה כספית וממונית, 
אלא עני בדעת. חסרה לו ידיעה, חסרה לו הבנה, הוא נצרך לעזרה 
וסיוע בתחומים אלו, ואתה יכול להעניק לו ולתרום לו, לתת לו 

צדקה – ועוד הצדקה הגדולה והמעולה שבצדקות.

לפעמים אתה לא עושה את זה כי זה לא נראה לך מתאים, לא 
נראה לך אולי מכובד להתעסק עם מישהו שצריך 'צדקה בדעת'. 

אבל דע לך שאין הכוונה שתהפוך ל'מטפלת' של מישהו מסכן. 
הכוונה היא, שעליך לפקוח עיניים סביבך ולחוש לפעמים שיש אי 
מי בסביבתך הקרובה, שבקלות רבה אתה יכול לעזור לו, לאפשר 
לו לצעוד קדימה, לתת לו משהו שחסר לו, הבנה כלשהי, עזרה, 
סיוע, חמש דקות או עשר דקות של ישיבה יחד ללמוד קטע מסוים 
לא  טובה,  בתחושה  עיניו,  את  לפקוח  יכול  אתה  ומורכב.  קשה 
בהתנשאות, בחן ובנעימות, ולגרום לו להתקדם, הוא 'עני בדעת' 
לגבי נושא מסוים שאתה יודע והצלחת להבין - והוא עדיין לא הבין. 

אתה יכול גם בהחלט לאמץ לך בחור קצת חלש בלימוד )ובתנאי 
שאינו חלש גם ביר"ש ויש חשש לקלקולך(, להתייחס אליו ולתת 
לו קצת מעצמך, מהידיעות שלך, ממה שהשגת בעמלך, להאיר לו 
פינות חשוכות שעבורו הם בגדר 'קריעת ים סוף' להבינם, ואילו 

אצלך הם דברים ברורים ובהירים. 

טוב  מעשה  רק  לא  זה  וחשובה,  גדולה  מצווה  רק  לא  זו  ושוב, 
לכך  מעבר  משהו  כאן  יש  שבצדקות.  וגדולה  והמעולה  ומיוחד 

בבניית אישיותך. 

מגיל  לנתינה  עצמך  את  בונה  אתה  לזולת,  מעניק  אתה  כאשר 
וגם לתת, אתה  צעיר, אתה הופך את עצמך לכלי שיודע לקבל 
מגיל  לפתח  שחשוב  המקבילים  הצדדים  את  באישיותך  מחדד 
צעיר, להיות בדרגת התפילה "ותן בליבנו בינה להבין ולהשכיל, 

לשמוע, ללמוד וללמד"! 

שים לב שחז"ל תיקנו להתפלל בכל גיל את החלק של ה'ללמוד 
וללמד' יחדיו, כי זו בניה של אישיות האדם. בהמשך הדרך בוודאי 
שברצונך להיות אדם שמשפיע ממה שיש לו גם על אחרים, שמעניק 

מאשר חננו ה' ומאשר עמל עליו – לאחרים. 

כך מגיל צעיר אתה מתחיל בדרך זו ואתה מכשיר את עצמך בכל 
ישותך לשלימות הזאת שחז"ל הגדירוה – ללמוד וללמד. 

־שש גם תועלת מיוחדת בתוספת ההבנה כאשר אתה מסביר למי
שהו אחר את הדברים, יש גם את מימד ההכשרה העצמית לחסד 

ולנתינה ולהתחשבות. 

זאת. כמובן שוב  ועליך לעשות  זו  יש בדרך  גדולות  רק מעלות 
אדגיש, במאור פנים, בחביבות, לא בהתנשאות, לא ביוהרה, מתוך 

הבנה שאתה מעניק לו אבל גם מעניק לעצמך באותה מידה. 

עלה והצלחה והמשך לפרוח בכרם בית ד'. 

העורך 

אליך בן ישיבה

גליון מס'
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"הפוך בה..."

שיח מרתק בין בחור צעיר להגאון רבי שמשון פינקוס 
זצ"ל. מה שרבי שמשון אמר לו נצטט דיבורים כהוויתן: 
לומד  והפוך בה". תיקח את מה שאתה  "הפוך בה 
ונהנה, ואת זה תלמד עוד פעם ועוד פעם, ולא איכפת 
לי אם זה גמרא או ר' חיים בריסקער, - ללמוד, לסכם, 
להבין וללמוד, עד שזה כבר נותן לך טעם טעים בפה.

המשיך ואמר לנער: "אתה מתקשה קצת בלימוד, רצוני 
לומר לך. כי לרבים יש בעיה, שמתייחסים ללימוד גמרא 
כמו ילד שמתייחס לסוכריית פירות ... מאי משמע? הילד 
מתחיל למצוץ את הסוכריה, אך אינו מצליח להגיע 
במהירות לריבה שבפנים. מה עושה הילד? זורק את 
הסוכריה, לוקח אחרת תחתיה מוצץ, לא מגיע – ושוב 
זורק וחוזר חלילה, כי לא הגיע לריבה שבפנים. כך. 
מנסים ללמוד, לא מוצאים את המתיקות – עוברים 
לא  שוב  ללמוד,  מנסים קצת  שוב  למסכת אחרת. 
מוצאים את המתיקות, עוברים למסכת שלישית... וכן 
הלאה, ואין הצלחה. מה שצריך לעשות, לקחת סוכריה 
אחת, למצוץ ולמצוץ עד שתגיע פנימה אל הריבה, ואז 
תראה כמה זה טעים. לתפוס מסכת אחת וללמוד 
אותה מהתחלה ועד הסוף, ולטעום מצוף מאמריה. "

התורה היא משהו חי
משיחו ושיגו של רבי שמשון פינקוס זצ"ל עם תלמיד: 
הדברים שאומר לך הם חידוש, אבל ברור לי כי הם 
נכונים, ואלו הם. בסיום מסכת אנו אומרים "דעתך עלן 
ודעתך עלן" מדברים אל התורה בכמה לשונות של 
פרידה ובקשות כי התורה היא משהו חי. ולכן, אם יש 
קשר בינך ובין המסכת, - אזי אחד בא כביכול לקראת 

השני, התורה באה לקראתך, אבל אם אתה סוגר ולא 
פוגש אותה עד למחרת, התורה לא תלך לקראתך. 
ואפילו אם אתה לא מצליח להיות קשור לחלוטין, 
למכולת,  בדרך  בידך  הגמרא  את  לוקח  רק  אבל 
שמא תוכל לפתוחה ברגע מסוים, גם זה משהו. ודע, 
כי אחד הטעמים שאין הצלחה וגישמאק בלימוד, כי 
לעיין ספר  בלילה, פותח  לביתו  כאשר האברך שב 
שאינו קשור לסוגיה שלמד בה במשך היום. מדוע 
ישרים כאשר  הוא לוקח עיתון או להבדיל מסילת 
הוא נשכב לישון, שיקח פני יהושע על הנושא שלמד 
במשך היום. שלא יפרד מהסוגיא. אגדה ומוסר שילמד 

בזמנים הקבועים.

תתרגל להיות שקוע בנושא לימודך. הנה רמי"ם בישיבה 
יודעים מה הכוונה להיות שקוע – להגות בנושא גם 
כאשר יש להם חמש דקות בלבד. תבחן את מצבך עם 
הנקודה הזו, האם אתה שקוע בלימודך, כאשר אתה 
הולך הביתה מסדר /שני, תבדוק האם אתה עדיין 

חושב על המסכתא שהגית בה.

בבחרותי )סיפר רבי שמשון( למדתי בחברותא מסכת 
ותפסתי את  רגעים,  לכמה  יצא  תמורה. החברותא 
הרגעים הקצרים לפתוח גמרא בבא  קמא להציץ בה 
משהו )שהייתי אמור למסור בו שיעור למחרת(. כאשר 
החברותא שב למקומו, הביט עלי בהשתוממות כמי 
שרואה בחור מעיין בעיתון חדשות באמצע בית המדרש. 
החברותא שלי הזדעזע!. לומדים תמורה ולפתע אתה 

מעיין בבבא קמא איך אפשר לגדול כך?!...     

}מוסף שבת קודש{

לרבים יש בעיה, שמתייחסים ללימוד גמרא כמו ילד שמתייחס לסוכריית פירות 

שיח מרתק בין בחור צעיר להגאון רבי שמשון פינקוס זצ"ל.



"עיקר היסוד של לימוד התורה הוא עמל התורה. התורה נקנית רק כשלומדים 
אותה על ידי עמל ויגיעה". זה התנאי הראשון. כמו שרש"י אומר בפרשת בחוקותי 
"שתהיו עמלים בתורה". בלי עמל ויגיעה לא זוכים לתורה. זה הכלל הראשון והנחוץ 
לכל מי שרוצה לקנות לעצמו חלק בתורה הקדושה. אולם העמל אינו יכול לבוא 
בדרך של אונס וכפייה, זה צריך לבוא מתוך אהבה. אדם לא יכול להתייגע לאורך 

ימים ושנים אם אין לו אהבה לתורה״.

"ולמה התורה נקנית רק מתוך עמל?
כתוב שכשהתורה ניתנה במעמד הר סיני, פרחה נשמתם. חזר הדיבור לקב"ה ואמר 
לו כולם מתים, אז הקב"ה המתיק להם את הדיבור. צריך להבין למה פרחה נשמתם 
ולמה העובדה שהקב"ה המתיק את הדיבור עזרה לכך שנשמתם לא תפרח שוב. אלא 
התשובה היא שבאופן טבעי, אדם לא מסוגל לקבל אל תוכו את התורה שהיא חכמת 
אלוקים, הוא גשמי והתורה רוחנית. זה כמו אש ומים שלעולם לא יוכלו להתחבר 
יחדיו. לכן פרחה נשמתם מיד כששמעו את הדיבור הראשון. אבל הדבק היחיד שכן 
יכול להחזיק את התורה בתוך גוף האדם זה האהבה לתורה. כשהקב"ה המתיק את 
הדיבור, עם ישראל קיבל אהבה לתורה וממילא הגוף היה מסוגל לקבל את התורה. 
היוצא לנו מזה שאנחנו צריכים להביא לכך שיהיה גישמאק בלימוד התורה, שהדיבור 

יהיה מתוק לגוף ורק בכזו דרך אפשר להכיל את לימוד התורה הקדושה״.

איך מצליחים לקנות אהבה לתורה? 
"הגישמאק הזה, האהבה לתורה מגיעה רק על ידי עמל התורה. כשאדם מתייגע 
ועמל בתורה, מסייעין אותו מהשמים והקב"ה ממתיק לו את הדיבור כל אחד לפי 
היגיעה והעמל שלו. זה מה שאמר ריש לקיש שאין דברי תורה מתקיימים אלא 
במי שממית עצמו על התורה. מה הפירוש ממית? הרי אנחנו יודעים שיש כלל "וחי 
בהם", ובוודאי אין הכוונה להמית באופן ממשי. אלא הכוונה היא שהוא ממית את 
הטבעיות של הגוף שבטבעו דוחה ומפריע ללימוד התורה ומקבל גישמאק וטעם 
בלימוד התורה על ידי העמל. רק בצורה כזו אפשר לקיים את דברי התורה בגוף 

האדם. זה התכלית של עמל התורה, אי אפשר לזכות לזה אחרת. 

הא בהא תליא, מי שיגע בתורה כל הזמן, מקבל טעם בלימוד התורה ואז הוא יכול 
לעמוד בניסיון, זה יותר קל לו, כי אי אפשר לעמוד בזה בלי רצון חזק והרצון תלוי 
במתיקות, ככל שהלימוד מתוק יותר רוצים יותר וכמו שאמרנו, המתיקות מגיעה 

על ידי העמל״.

אנחנו רואים שיש בחורי ישיבות שבאמת רוצים 
ללמוד תורה לשמה, מתאמצים מאוד ובכל זאת לא 

קוצרים הצלחה רבה... 
"שמעתי פעם מהרב דסלר זצ"ל, שאדם בעל כישרון שיודע ללמוד ומבין מהר, הוא 
לא מתאמץ בלימוד, כשהוא מגיע למעלה הוא נשאר בלי כלום. הכישרונות לא 
מלווים את האדם אחר פטירתו, בדיוק כמו שכסף וזהב לא מלווים אותו ביום מותו. 
אבל אדם שהוא אינו בעל כישרון וכל ימיו התייגע בתורה כשהוא עולה למעלה 
עולה איתו כל העמל שלו, כי זה מה שהוא קנה בעצמו בזכות מעשיו ולא בזכות 
הכישרונות שניתנו לו מהקב"ה, שהם בעצם לא באמת שלו. זה חשוב מאוד לזכור 
גם לבעלי כשרונות חלשים וגם למוכשרים – אל תסתמכו על הכישרון או לחלופין, 
אל תתייאשו אם אין לכם כישרון, העיקר זה העמל והיגיעה. הקב"ה לא מונה דפים, 
אלא שעות, וכמובן ששעות של עמל ויגיעה נחשבות הרבה יותר משעות של לימוד 

שבא בלי טורח ובלי עמל״. 

 הגאון הגדול
 רבי ברוך דב פוברסקי שליט״א

בשיחה מיוחדת:
מדוע התורה נקנית רק על ידי עמל 
ויגיעה?  איך מצליחים לקנות 
אהבה לתורה?  ומה קורה לאדם 
בעל כישרון שיודע ללמוד ומבין 
מהר כשהוא מגיע לשמים  על 
אלו ועוד בשיחה מיוחדת עם ראש 
 ישיבת פוניבז'
מתוך שיחה לארגון 'דרשו'

פרקי הדרכה



שאל בני

לכבוד מערכת "הישיבה" 

יש לי תחושה של נפילה קצת בתקופה הזאת אני מרגיש "באמצע הזמן" 

וההרגשה של החורף הסגרירי עושה אותי לישנוני וחסר התלהבות, רציתי 
לשאול איך להתייחס לתופעה הזאת ומה לעשות?

תודה רבה על העלונים הנפלאים

שמעון בן יעקב
ירושלים

שאלה:

השלום והברכה עליך הב' מרדכי, ראוי אתה לכל חיזוק אפשרי על רצונך הטוב 
והכנה להתקדם ולהתעלות בתורה וביראת שמים. ובטוחני שעם רצונך האמיתי 

תצליח להתקדם ולהתעלות כשאיפתך. 

אולם, בווודאי הינך יודע וכבר למדת, כי הדרך להתעלות רצופה בניסיונות ובמלחמות 
ניסיון להתעלות רצינית. לולי הסייעתא  ולהכשיל כל  כנגד היצר הזומם להפיל 
דשמיא המובטחת לנו על ידי בורא עולם האומר "פתחו לי פתח כפתחו של מחט 
ואני אפתח לכם פתח כפתחו של אולם", לא היה ביכולת בחור צעיר כמוך לאזור 
כוחות כנגד ההתמודדות עם הניסיונות העומדים בפניך. ולכן, עליך להתחזק בראש 
ובראשונה ברצונך הטהור להתקדם. להחליט החלטה איתנה וברורה, כי נחוש אתה 
להתקדם ולהתעלות בתורה ביראת שמים ובמידות טובות. ההחלטה האיתנה היא 

הבסיס הראשון והחשוב ביותר להמשך הדרך ולהצלחה בהתמודדויות הצפויות. 

השלב הבא הוא פתיחת הפתח כפתחו של מחט. בפשוטו, מבינים הכל, שמאמר זה 
בא לומר שאפילו אם תפתחו רק פתחו של מחט, בכל זאת אפתח לכם כפיתחו 
של אולם. אך יתכן כי אפשר לומר כאן כוונה נוספת האומרת כי בדווקא עליך 
לפתוח פתח רק כפתחו של מחט, ואז יוכל להיפתח לפניך פתח כפתחו של אולם. 

ואסביר את הדברים. 

וביראת שמים, עומד  ורציניים להתקדם בתורה  כאשר הנך בא בכוחות גדולים 
בפניך ניסיון גדול מאד. קל ליצר הרע להפיל ולהכשיל "צעדים גדולים" שלך. כאשר 
הנך מבצע שינויים גדולים ומהותיים בעבודתך הרוחנית, הרי שאתה צפוי לעמוד 
בפני ניסיונות גדולים כי טבעו של האדם שקשה לו להסתגל בבת אחת לשינויים 

גדולים ומהותיים בסדרי חייו. 

אולם אם תשכיל לפתוח פתחים קטנים כפתחו של מחט, ולאט לאט בצעדים 
קטנים ומדודים, בפעולות קטנות שאינן דורשות שינויים גדולים בבת אחת, או אז 

יוכל להיפתח לפניך פתח כפתחו של עולם. 

הגר"ש וולבה זצ"ל אומר יסוד גדול בשם רבותינו מבית מדרשו של מרן הגר"י 
זצ"ל, כי ערכם של מעשים קטנים בעולם המעשה גדול רב ועצום. "והיה עקב 
תשמעון" – אם את המצוות הקלות שאדם דש בעקביו תשמעון "ושמר ה' אלוקיך 
לך" – ישמור לך הבטחותיו. זו גם משמעות המשנה באבות" הוי זהיר במצווה קלה 

כבחמורה שאין אתה יודע מתן שכרן של מצוות.

זו מהפכה בתפיסה של האנושות. כולנו רגילים לחשוב כי כדי לשנות את העולם, 
יש לבצע מהלכים גדולים ומהותיים המכבידים על האדם ודורשים הקמת מערכים 
גדולים של התמודדויות. אולם אין זה כך בעולם המעשה הרוחני. דווקא המעשים 
הקטנים יש להם ערך מיוחד וגדול בהתמודדות עם "כוח המרידה" - אותו כוח 
המונע מאיתנו להתקדם. דווקא מעשים קטנים נבנה האדם. ודומה הדבר להבנה 
כי אטומים וחלקיקים זעירים הם מובילי הכוח הגדול בעולם המעשה. גם בעולם 
הרפואה אנו רואים כי כל מיליגרם קטן של תרופה יכול להשפיע השפעה מכרעת 

על תפקוד גופו של האדם. 

עליך להתחיל אפוא במעשים הקטנים ממש, שלהם לא יהיה כוח התנגדות כבד 
וקשה והם יוכלו לקדם אותך התקדמות מהותית ורצינית. 

לכוון היטב באמירת "אדון עולם" בבוקר הוא מעשה קטן שיש לו השפעה רבה. 
כוונה בברכות ראשונות או אחרונות והוספת השקעה בעבודת התפילה הם צעדים 

קטנים ועצומים. 

מעתה ואילך גם הגדרת "גודלם" של המעשים שאותם תעשה יקבלו מימד חדש 
וכן הלאה ואז תוכל לראות את עצמך מתקדם בצעדים קטנים שהם ענקים לקראת 

שלימות העבודה וההשתלמות בתורה במידות וביראת שמים.    

אוי, 
אמצע הזמן, 

יש בחורים שתרדמת חורף נופלת עליהם ועיניהם נעצמות בפיהוקים רחבים אל 
מול מזג האויר הסגרירי ששורר בחוץ. גשם, רוח, עננים, הכל אפור וחסר צבע וחיים, 

אני מכיר בחורים שהמצב הזה ממש מכניס אותם לדיכאון.

חבל. כי בבית המדרש, ישנם עוד כמה בחורים, שכל מה שקורה בחוץ דווקא גורם 
להם להיפך, לגייס את כל הכוחות ואת כל העוצמה של החורף, ללימוד. דווקא החושך 
ששורר בחוץ מאיר באור חזק יותר את מה שקורה בפנים, בין כתלי בית המדרש, 

האור של בית המדרש מבליח מבין כל האפילה וחודר פנימה אל הלב, במין חמימות 
כזו שיכול לספק רק הלימוד. אין תנור ואין מכשיר חימום שיכול להביא חום טיבעי 

אל קירבו של בחור ישיבה. הכל מזויף וחסר טבעיות.

אולם התורה, הלימוד הפורה והמעמיק בקול ובשאגה בעוצמה ובהתלהבות, או, זה 
כבר משהו אחר, זה מפעיל מערכות רדומות מתוך גופו של הבחור, מערכות אש 
ועוצמה פנימית יהודית שמחממת פנימה ומקרינה גם החוצה את החום הטבעי 

של היהודי, החום האמיתי שהוא בלתי ניתן לחיקוי.

החורף הארוך שיש לנו בשנה זו שהיא מעוברת, יכול להביא בכנפיו שיפור עצום 
והתקדמות בלתי רגילה בעלייה הרוחנית של כל אחד ואחד מאיתנו, אין מי שיפסיק 
את רצף הלימוד אין מה שיפסיק את רצף הלימוד, הרציפות, היא כל כך חשובה, 

החזון אי"ש אמר שתורה שנלמדת קרעים קרעים היא "שק מלא רוח", 

חייבים לעבוד על רציפות הלימוד. חורף ארוך, שלם, חם.

זה נכון,  יש בחורים שחייבים את הרציפות הזו, הם אינם יכולים בלעדיה, ה"זמנים" 
הקצרים משבשים אותם לגמרי ואינם מאפשרים להם להתפתח, עוד לא התחילו 

וכבר זה נגמר. 

אבל עכשיו, בחורף הארוך, זו פריחה של ממש. עבודה רצופה ומאומצת שבסופה 
הוא מרגיש "התקדמתי" "אני משהו אחר" !!!

יש ישיבות שבהם עובדים הבחורים גם על "שעות רצופות", לוקחים בוקר שלם 
מהשעה 7 תחילת התפילה – קודש לה', קודש לעבודת ה', אין דיבורים בטלים, 

אין התעסקויות בדברי חולין. 

יש תפילה, שיעור הלכה, ארוחת בוקר שתכליתה אך ורק ליתן כוח לעבודת הלימוד 
המאומצת של הבוקר, בשתיקה, 

ברכת המזון בכוונה מתוך סידור, שתיקה,

שיעור עיון, "אש" של עיון !! עמקות !!! הבנה !!! 

לימוד רצוף, אין הפסקות לדברי חולין אין הפסקה  עיון, התלהבות קודש,  סדר 
במהלך הרצוף והקדוש,

מנחה, השתפכות הנפש, הודאה להקב"ה על הזכות הנפלאה להיות בן תורה ולשבת 
בחצרות בית ה', בקשה ותחנונים להמשך עלייה רוחנית וצמיחה ללא גבול ושיעור,

חמש שעות רצופות של עבודת ה', 

הפסקת צהריים למנוחה, יש עוד חמש שעות של אחר הצהריים,

אוי,  כמה שהוא נפלא החורף הזה...    

לכבוד מערכת "הישיבה" 

בתקופה האחרונה, יש לי רצון חזק להתקדם בעבודת ה' ובלימוד דרגה אחר דרגה, 

אולם בכל פעם שאני מתחיל לעבוד על עניין כלשהו, אני מרגיש שלא אצליח. אני 

רואה לפני את כל מה שאני צריך עדיין לעשות ולהתקדם, ומרגיש שאני רחוק מאד 

מהשלימות ומהמצב שבו אני אמור להיות. ואז תוקף אותי ייאוש גדול שלא מניח לי 

להתקדם הלאה בעבודת ה'. ניסיתי להשיג שלימות בכל מיני עניינים ואני מרגיש שאין 

לי את הכוחות לעמוד במשימה, וכוח ההתנגדות שבתוכי גדל והולך עם העבודה.

מרדכי מ. 
ירושלים 

שאלה:



שגרם לי ה אמיתי  סיפור  הינו  כאן,  לכם  שאספר  סיפור 
לפחד גדול.

וזהו סיפורו של החברותא שלי.

כולנו יודעים כי קל יותר לקבוע חברותא למי שהוא בחור 
טוב וגם מעמדו הוכר בעיני כלל הבחורים כבחור טוב וחיובי. 

הבחורים הטובים מטבע הדברים, מבוקשים לחברותות, כולם רוצים 
בהם, קל להם יותר לקבוע את החברותא שבו הם רוצים, למען 

המשך התקדמותם בתורה ועלייתם הרוחנית.  

הכירו  שבה  הזמן  נקודת  הייתה  זו  ג',  בשיעור  בישיבה,  אצלינו 
הבחורים אחד את השני וגם מעמדם של הבחורים היה מוכר לכלל 
חברי השיעור. ידעו מי הוא הלמדן, מי הוא המתמיד, מי המעיין ומי 
אוהב יותר בקיאות, מי שולט היטב במכמני השיעורים הנמסרים 
על ידי הרמי"ם ומי יש לו בקיאות אדירה בכל ה'רייד' הישיבתי גם 
ללא קשר למה שנאמר על ידי הרמי"ם, מי הוא ה'עובד' השוקע 
רבות במוסר ובעבודת ד' ומי הוא המשקיע בין הסדרים בלימוד 
נושאים נוספים וספרים נוספים ורוכש לו ידע בכל מכמני התורה.

וכך, את החברותות של זמן קיץ של שיעור ג' קבעתי בנקל. לא 
הייתה בעיה, הדברים היו סגורים באופן מצוין. למען האמת בסדר 
שני המשכתי עם החברותא שהיה לי זמן קודם, הוא היה מצוין, 
גם עם החברותא של סדר שלישי שלמדתי איתו מאז שנכנסנו 
לישיבה – המשכתי, הוא גם היה מצוין ולמדנו בעצם יחדיו זמן 
רב. ההחלפה היחידה הייתה בסדר ראשון, שם ביקשתי לשפר את 
מצבי וקבעתי חברותא חדש, שהיה ברור לי שהוא טוב יותר מזה 

שלמדתי איתו בתחילת השנה. 

זה הלך די בקלות, קבעתי את החברותא ושמחתי. ידעתי שברוך ד' 
לקראת זמן קיץ אני צפוי לעלייה נוספת ברמת הלימוד בסדר ראשון. 

כמה  כעבור  אצלי  שהופיעה  הגדולה,  להפתעה  ציפיתי  לא  אך 
ימים, כאשר ניגש אלי אחד מהבחורים בשיעור, הכרתי אותו והייתי 
משוחח איתו מדי פעם בין הסדרים או בחדר האוכל. הוא היה בחור 
שבעיני היה קצת מסכן, נבוך קצת ואולי ביישן, היה ברור לי שהוא 
לא ברמה שלי מבחינת לימוד ואין  לי מה 'לקבל' ממנו יותר מדי, 

בשפה המדוברת 'נתתי לו יחס' פה ושם, לא יותר מזה. 

הוא הגיע, ובפיו הייתה בקשה מוזרה:

"אני יודע שאתה עוזב את החברותא שלך בסדר ראשון ואני רוצה 
ללמוד איתך בזמן הבא" 

ביותר שמישהו  המוזרה  עלי את הבקשה  הצניח  הוא  כך  פשוט, 
ביקש ממני מעודו. 

אולם  המוזרה,  הבקשה  מעצם  אולי  הראשון,  ברגע  המום  הייתי 
כעבור שניות ספורות, השבתי לו, נכון שאני עוזב את החברותא 
שלי, אבל כבר קבעתי עם מישהו אחר – אמרתי בנחרצות עדינה. 

הוא היה נראה מאוכזב, אפילו מאד מאוכזב. 

אני חייב ללמוד איתך בסדר ראשון, אנחנו חברים, אתה כבר מכיר 
אותי ואני מעוניין ללמוד איתך ביחד– הוא אמר. 

ואת  בין הסדרים  כל הדיבורים שלו איתי  רק עכשיו הבנתי את 
הניסיון שלו ליצור איתי קשר, לא העלתי בדעתי שכוונתו הייתה 

לתכלית קביעת חברותא ושלזה הוא חותר. 

כל העת  הבנתי  אני  פניו אמר שהוא משוכנע שגם  המבט שעל 
שכוונתו ליצור קשר על מנת לקבוע חברותא. 

אני לא  מתאים לך? – הוא שאל בקול נמוך. 

אני חושב שאנחנו מאד מתאימים – הוא המשיך - יש בינינו שפה 
משותפת אתה משוחח איתי לפעמים ואני מרגיש שאנחנו ממש 

חברותא מן השמים. 

הייתי נבוך. 

לו, אבל כבר קבעתי עם  נכון, אנחנו חברים לאחרונה – השבתי 
מישהו שאני חושב שמאד מתאים לי. 

יותר ממני? – הוא שאל. 

לא עניתי. 

תדע – הוא הוסיף, שבשבילי זו פשוט פגיעה שאני לא אוכל לשאת 
אותה, אם לא תלמד איתי בזמן הבא, אני בניתי על זה, אני משתוקק 

לזה ואני חושב שגם לך לא יהיה כדאי, אם לא תלמד איתי. 

התחלתי להילחץ, הרגשתי נימה של איום מוסווה בדבריו ולא בדיוק 
ידעתי איך להתייחס לזה. 

אני, מאוד אפגע ממך, - הוא המשיך.... והוסיף: 'אני אפילו לא רוצה 
לחשוב מה זה יגרום לי אם לא תלמד איתי'

התכווצתי בתוך תוכי. 

מה הוא מתכוון להגיד?

מה בדיוק הוא רוצה לומר. 

לא ידעתי איך לצאת מהשיחה הזאת שהייתה לי מאד לא נעימה. 

אחשוב על זה – אמרתי לו. 

נצוץ של אור היה בעיניו, 

טוב

ההחלטה  את  למעני  מקווה שתחליט  מאד  ואני  זה  על  תחשוב 
הנכונה ותלמד איתי. 

הייתי סהרורי, לא ידעתי מה אני עושה עכשיו וכיצד אני מכלכל 
את צעדיי. האמת היא שזו הפעם הראשונה מאז בגרתי, שעמדה 
בפניי החלטה מסוג כה חמור וכה מהותי. הרגשתי שהסיפור הזה 
כבד עלי וגדול עלי ואין לי בכלל את הכלים לדון בו או להחליט 
מה לעשות עם הסיפור הזה, עם המידע הזה, מה נכון יותר לעשות. 

מצד אחד, מדוע שאלמד עם מישהו שפחות מתאים לי, שלא יוכל 
להגביה את רמת הלימוד שלי, מדוע שלא אעשה את מה שליבי 

חפץ ואת אשר אני מאמין בו. 

מצד שני, יש כאן בחור שיכול להיפגע עד עמקי נשמתו, ואולי ישקע 
בעצבות ובדיכאון שמי יודע לאן זה יוביל.

דיני נפשות ממש. 

החלטתי שאני הולך להתייעץ. 

שלוש שנים אמנם לא ראיתי את ראש הישיבה של הישיבה קטנה 
שבה למדתי, אבל אני זוכר היטב את התופעה של בחורים מבוגרים 
שהיו מגיעים לדבר איתו, אני לא יודע על מה הם דיברו, אין לי 

מושג במה הם התייעצו איתו. 

אבל אני זוכר הם היו מגיעים, 

אז גם אני אלך לשאול. 

למחרת, צעדתי לישיבה קטנה לשיחה עם ראש הישיבה שלי, הוא 
היה איש משכמו ומעלה, תלמיד חכם עצום וגם מלא בחכמת חיים 

וניסיון עשיר. איש אשכולות שכולנו הערכנו והערצנו מאד. 

הוא היה נוהג לשוחח תוך כדי צעידה ברחבי בית המדרש, הלוך ושוב, 
כשהוא נותן עיניו בבחורים הצעירים שבישיבה, השוקדים על לימודם. 

לאחר ברכה קצרה על הביקור המפתיע שלא עשיתי זה שנתיים 
וחצי, החלתי לצעוד לצידו.  

סיפרתי לו את כל מה שסיפרתי לכם כאן, הצגתי בפניו את ההתלבטות 
שלי על כל צדדיה, הוא הקשיב והאזין, שאל כמה שאלות, 

זה  יודע לענות על שאלה כזאת,  זו לא שאלה בשבילי, אני לא 
נראה באמת דיני נפשות. 

כך הוא אמר והפסיק לאתנחתא קלה. 

תשאל את הזקנים, את גדולי הדור, זו שאלה עבורם. 

אזרתי אומץ וכעבור שעה קלה נקשתי על דלת ביתו של מרן הגרמ"י 
ליפקוביץ זצוק"ל, במעלה רחוב וילקומירר. 

ר' מיכל יהודה פתח את הדלת והכניסני במאור פנים פנימה. 

הרגשתי נבוך, הצגתי את עצמי כנכדו של סבי שהיה משומעי לקחו 
של ר' מיכל יהודה בשיעור המפורסם שהיה מוסר מדי ערב בבית 

משפחת שכטר.

פניו אורו, והוא לחץ את ידי בחום. 

שטחתי בפני ראש הישיבה את הסיפור מתחילתו ועד סופו והוספתי 
כמתנצל על שהפרעתי לראש הישיבה, את העובדה שהייתי אצל 
ראש הישיבה שלי מהישיבה קטנה והוא שלח אותי לשאול את 

השאלה מאת הגרמ"י. 

אתה יודע מה זה לימוד התורה? פתח מרן הגרמ"י את דבריו, לימוד 
התורה זה חיים! זה החיים של האדם, החיים בגשמיות וברוחניות. 

יותר,  טוב  ללמוד  תוכל  החברותא שקבעת  לי שעם  אומר  אתה 
זאת אומרת שתגדל בתורה, אז זה החיים שלך! אלו החיים שלך! 

אתה אומר לי שיש בחור שיכול להיפגע מכך, אולי אפילו עד כדי 
דיני נפשות? אולי יקרה לו משהו? יכול להיות. 

אבל יש דין ידוע ומפורסם, 

חייך קודמים! 

החיים שלך קודמים, והתורה זה החיים שלך! 

הדברים היו נחרצים, ברורים, ר' מיכל יהודה העניק במילים ספורות 
את דעת התורה וההשקפה, מה הם חיי בחור, מה המשקל שהוא 
מעניק לחברותא שיכול להועיל רוחנית ולימודית לבחור. משנתו 

הייתה סדורה והדברים היו ברורים. 

רגע, אל תלך – הוא הוסיף. 

מה שאתה צריך לעשות זה ברור, אין ספק. 

אבל יש כאן עכשיו בעיה אחרת שצריך לטפל בה, יש בחור שאתה 
מכיר ואתה יודע שיש לו בעיה קשה שיכול להיגרם לו נזק או שיקרה 
לו משהו, אתה חייב ללכת ולעדכן את המשגיח אודות בעיה זו, לגבי 
מצבו של הבחור, אתה מחויב לעזור לו ולסייע לו כי הוא במצוקה, 
אבל הבעיה היא של המשגיח מכאן ואילך, כי אין ביכולתך לסייע לו. 

תלך למשגיח ותספר לו הכל שהוא יטפל בזה. 

שנים רבות לאחר הסיפור הזה, עדיין הייתי חוכך בעצמי את המסר 
העוצמתי שהעביר לי ר' מיכל יהודה באותה שיחה, הייתי 'לומד' 
את דבריו, את השקפתו, את ראייתו, מה בדיוק הוא התכוון ואיך 

הוא ראה את המורכבות הרבה שיש בסיפור הזה. 

הבין אדם לחבירו והבין אדם למקום, והחברות, והחברותא והכל, 
אפשר לכתוב 'חבורה' על הסיפור הזה ועל הוראת ר' מיכל יהודה, 

ההוראה 'למעשה' שהוא נתן לי. 

אני  גם  שמים,  וביראת  בתורה  להתעלות  המשיך  ההוא,  הבחור 
המשכתי להתעלות, הכל היה לטובה. 

איני רוצה שתיקחו הוראה למעשה כלשהי מהסיפור הזה, כי כל 
מקרה נדון לגופו ויש לשאול את גדולי ישראל. 

אבל קחו אתכם את המסר, את ההשקפה, מה זה תורה, מה זה 
חברותא, ומה חשיבותם לחיים, כיצד ר' מיכל יהודה ראה את הדברים. 

המסר הזה, די בו כדי להביא לידיעתנו ולהכרתנו, כמה יש להשקיע 
כדי לגדול לצמוח בתורה עם חברותא טובה, וכמה חשוב להתייעץ 

עם מרנן ורבנן הספוגים בתורה ויראת שמים.
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